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El senyor president de les Corts Valencianes:

Continue, senyor Barrachina. (Veus)

El senyor Barrachina Ros:

Señor presidente, usted debería saber mejor que nadie 
que esta es una sesión de control al Consell y el Consell se 
marcha de aquí sin hablar de sus obligaciones y sus dipu-
tados se dirigen a controlar al grupo Popular . Por tanto, mi 
segunda protesta es contra usted por hacer una dirección 
infame de esta sesión. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Barrachina.

Li donaré la paraula al conseller perquè responga la pregunta 
de control .

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

¿Dónde lo pone? Explícamelo. (Veus)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Té la..., ah!

Conseller. Quan vosté vullga, conseller, té la paraula.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president.

Gràcies també, senyora diputada.

Efectivament, baixar les ràtios és molt important, és molt 
important tindre un nivell educatiu de qualitat i que hi haja 
una atenció educativa de qualitat. Probablement, si hagué-
rem tingut les ràtios que ara tenim no passarien estes coses 
en els parlaments, en què tenim situacions com les que 
estem vivint . (Aplaudiments)

Mire, jo vull dir-li que, efectivament, és una aposta clarís-
sima per part del govern de la Generalitat Valenciana, per 
part del Botànic, invertir més en educació i fer-ho en allò que 
és important. Fer-ho amb una atenció específica als nostres 
xiquets i xiquetes, una atenció més individualitzada, un acom-
panyament al llarg de la seua vida perquè realment tinguen 
millors condicions, millors oportunitats per a la seua vida .

I això passa, precisament, per fer el que és totalment oposat 
al que s’havia fet fins ara en les anteriors crisis. Estem en 
una situació molt complicada, molt complicada. I davant 
d`aquesta situació, què estem fent en el govern del Botànic? 

Estem fent allò que es feia d’augmentar les ràtios? No, 
les estem baixant. Estem fent allò que es feia de reduir el 
nombre de professorat en els centres educatius? No, els 
estem augmentant. Estem fent allò que es feia de reduir les 
inversions socials en educació, per exemple, en el menja-
dor escolar o en el bo infantil? No, estem augmentant el 
bo infantil, estem augmentant les persones que són bene-
ficiàries de les beques de menjador. Són 60.000 xiquets i 
xiquetes que tenen el cent per cent de beca, beca que no 
existia abans que arribara este govern perquè havien de 
pagar una part, com a mínim una part l’havien de pagar.

Doncs, bé, eixa és la política d’aquest govern, eixa és la principal 
bandera d’este govern, no altres banderes –que fins i tot alguns 
confonen colors, ara en parlarem d’això perquè ha fet la pregunta 
i li contestaré sobre les ràtios relacionades amb això– sinó que, 
a més a més, estem invertint perquè els xiquets i les xiquetes 
tinguen majors llibertats. I això es veu en la baixada de ràtios que 
hem fet a l’entrada i que ja està pujant en els centres educatius.

Tinguen en compte, vam arribar al govern, 30 persones per 
grup; ara en són 25 i en alguns centres 20. Però és que, a 
més a més, a més a més, per cada professor ara hi ha menys 
alumnes que hagen d’acompanyar, ara tenim ràtios més 
baixes d’alumnes per cada professor . Tenim 12 alumnes per 
cada professor, miren la inversió que està fent este govern.

I, saben què passa? Que això tindrà uns fruits en el seu futur 
i n’hi ha qui no vol que això passe. I, si haguera passat en el 
seu moment, la gent no confondria colors com, per exemple, 
vosté ha ensenyat una foto i ens deia..., durant este temps ha 
estat assenyalant un centre educatiu perquè deia que l’havien 
fet asseure’s sobre una bandera republicana. Mire, van fer 
asseure’s als xiquets sobre sis colors diferents, coincidint en 
els colors dels baberets dels xiquets, perquè eren els grups 
bombolla i anaven cadascú al seu coloret. No és només això 
sinó que, a més a més, en eixe color que dien que feia una 
bandera, resulta que on hi havia un roig hi havia este color 
que és un taronja. Esta era la tela, eixa és la vergonya.

En lloc de tant d’odi, baixem ràtios. En lloc de tants nervis 
i tant d’assenyalar al sistema públic, millorem les seues 
condicions laborals. I, davant d’això, este govern tindrà més 
professorat i el defensarà més que mai davant els que feien 
tot el contrari que fa este govern. Assenyalar al professo-
rat? Reduir les ràtios? No, augmentar les ràtios i fer que els 
xiquets i xiquetes estiguen en pitjor...

Este govern del Botànic no permetrà ni l’assenyalament al 
professorat ni que els xiquets i les xiquetes tinguen pitjor 
condicions .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Pregunta que formula l’il·lustre diputat Carlos Laguna sobre 
turisme accessible, que serà substanciada pel conseller 
d’Hisenda i Model Econòmic. (Veus)

Vol?
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El senyor Laguna Asensi:

Moltes gràcies, senyor president.

Senyor conseller, durant molts anys i per diferents motius 
les persones amb discapacitat física, intel·lectual o senso-
rial no han pogut gaudir dels recursos turístics que ofereix la 
Comunitat Valenciana, que la situen per número de visitants 
com una potència mundial en el sector .

Una de les principals causes per eixa exclusió, en el context 
del que hauria de ser la universalització del turisme per a 
tots i totes i inclusiu, ha estat la falta d’accessibilitat de les 
infraestructures turístiques que són visitades i/o utilitza-
des per milions de persones i tots els anys, a excepció de la 
campanya 2020 paralitzada per la crisi de la COVID-19 i que 
afecta a tot el món.

Però des de fa 5 anys enrere cal reconèixer que esta situa-
ció està invertint-se positivament ja que des del Consell del 
Botànic, a través de Turisme Comunitat Valenciana, es recol-
zen iniciatives per a què la nostra comunitat siga un referent 
internacional en turisme accessible e inclusiu. De fet, Fitur en 
les darreres cinc edicions s’ha convertit, amb la presentació 
de les guies de rutes accessibles, en un aparador de turisme 
adaptat que transcendeix a la nostra oferta de platges que 
proliferen al llarg de la nostra costa per a ús i gaudiment de 
centenars de persones amb discapacitat i les seues famílies .

Cal seguir avançant en esta matèria perquè, tal i com es posà 
de manifest en el Congrés de Turisme Accessible organit-
zat pel Cermi estatal en Castelló en octubre de 2017 i fona-
mentant-nos en unes de les conclusions de la Declaració de 
Castelló, el turisme accessible no és un luxe sinó un dret. I 
aquest dret és que les persones amb discapacitat puguen 
disfrutar de qualsevol racó de la nostra geografia, siga patri-
monial, oci o servei, en igualtat de condicions que les perso-
nes sense discapacitat . Amb aquest axioma correspon a les 
administracions públiques garantir eixa igualtat.

D’altra banda, la crisi epidemiològica generada per la 
COVID-19 està deixant centenars de situacions discapaci-
tants amb diferents patologies entre les persones contagia-
des pel coronavirus però que, afortunadament, han pogut 
salvar la vida. Aquesta greu situació ha fet que moltes 
persones, tant afectades pel virus com no afectades, esti-
guen canviant els seus hàbits turístics i focalitzant les seues 
preferències cap a zones més obertes i menys saturades que 
la costa, com pot ser l’àmbit rural .

És un èxode previsible que tindrà continuïtat en els pròxims 
anys i, que amb anticipació de futur i a poc que aprofitem bé 
els nostres recursos sent imaginatius, el turisme accessible 
i inclusiu pot ser, a més de font d’ingressos, una important 
eina per a la lluita contra la despoblació i la recuperació de 
les zones més deprimides.

L’accessibilitat universal pot ser un element motivador i anco-
ratge per a què les persones majors que donen vida a les xico-
tetes poblacions continuen en les seues respectives localitats 
durant tota la seua vida, sense necessitat de canvis, així com 
el que altres persones, ve amb discapacitat o majors, a més de 
practicar el turisme inclusiu puguen decidir anar-se’n a viure 
també a zones d’interior si les seues xicotetes tendes, bars, 
restaurants, farmàcies o altres serveis són accessibles.

Sobre l’exposat, voldria saber, ¿si el turisme de la Comunitat 
Valenciana té previst abordar situacions estratègiques 
com l’assenyalada per a treballar en espais naturals visita-
bles, rutes verdes, senders de llocs emblemàtics com ermi-
tes o d’altres, així com potenciar les ajudes en matèria 
d’accessibilitat universal per a les empreses turístiques que 
treballen en tot l’àmbit de la Comunitat Valenciana?

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria.

Li contestarà l’honorable conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, president.

Senyoria, com tantes vegades hem repetit ací en l’hemicicle, 
el turisme és un sector fonamental per l’economia valen-
ciana i el Consell n’és conscient i practica tot el ventall de 
polítiques possibles al respecte.

Però és important l’èmfasi que vosté ha posat en el tema de 
l’accessibilitat. Per què? Perquè, com vosté diu, és un dret fona-
mental que totes les persones puguen accedir als serveis bàsics 
i no bàsics. I, per això, en el tema del turisme hem hagut de fer 
una sèrie de mesures que projectarem en el futur, com és obvi.

Pensem que treballar per a la gent que necessita millorar 
l’accessibilitat permet l’ampliació de la base de clients i no 
només és un dret fonamental, també té un efecte de caràc-
ter econòmic; reduix l’estacionalització, com vosté sap molt 
bé; reforça la imatge i la reputació de la destinació, posicio-
nant-se com una destinació responsable socialment; i, sens 
dubte, millora la qualitat .

Per això raó, este Consell va configurar el turisme accessible 
i inclusiu com un dels eixos centrals de la Llei 15/2018 de 
Turisme, Oci i Hospitalitat de la Comunitat Valenciana, apos-
tant així per un tipus d’oferta fonamental per a la Comunitat 
Valenciana que es consolidara com una destinació turística 
de qualitat. I el tema de l’accessibilitat és un element subs-
tantiu per a esta idea de la qualitat.

En eixe sentit, Turisme Comunitat Valenciana ha desen-
volupat diferents actuacions dins del Pla estratègic de 
turisme accessible en la Comunitat Valenciana 2016-2020 
i en col·laboració amb diverses entitats orientades a millo-
rar la competitivitat de la Comunitat Valenciana com a desti-
nació de turisme accessible. Per exemple, la millora de 
l’accessibilitat i l’oferta turística que inclou l’accessibilitat 
als establiments i recursos turístics i a la xarxa de trans-
ports entre d’altres. La sensibilització i formació en matèria 
de turisme accessible amb actuacions específiques com les 
campanyes de sensibilització dirigides a la ciutadania o a la 
formació en atenció al client amb diversitat funcional.
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Tres, la promoció de l’oferta del turisme accessible a través 
d’iniciatives com la creació d’una guia de turisme accessible 
de la Comunitat Valenciana o accions de màrqueting directe, 
entre d’altres .

Quart, el disseny d’experiències turístiques accessibles com 
a productes que integren els principals recursos i destina-
cions turístiques accessibles.

Cinqué, la innovació i intel·ligència de mercat a través de la 
creació d’un segell Comunitat Valenciana Accessible.

Pel que fa a les rutes de turisme accessible, en la línia que 
vosté ha plantejat, sobretot en turisme d’interior, el projecte 
«La Comunitat Valenciana, també per a tu», va donar un 
gir de 180 graus al turisme per a persones amb mobilitat 
reduïda gràcies a la creació d’estes rutes en les tres provín-
cies de la comunitat en col·laboració amb la Confederació 
Espanyola de Persones amb Discapacitat Física i Orgànica.

Actualment, de fet, el turisme de la Comunitat Valenciana 
disposa de 13 rutes turístiques accessibles i temàtiques on 
s’han eliminat els obstacles per a les persones amb mobilitat 
reduïda perquè puguen ser disfrutades, gaudides, per perso-
nes amb o sense discapacitat en grups o amb familiars .

Així mateix, es continua treballant en el marc del Pla estra-
tègic del turisme de la Comunitat Valenciana 2020-2025, on 
s’inclou el turisme accessible com a objectiu estratègic i com 
a programa específic d’actuació.

I tot, tot això que estic contant, amb la participació d’altres 
departaments de la Generalitat i de les organitzacions amb 
les quals Turisme Comunitat Valenciana ja col·labora, a través 
d’ajudes nominatives, com Predif, Cocemfe o Asindown.

Una col·laboració, senyoria, gràcies a la qual s’han obert 
dues noves línies de treball per a abordar la inserció labo-
ral en el sector turístic de treballadors i treballadores amb 
necessitats especials i avaluar els avanços en l’accessibilitat 
de les destinacions de la Xarxa de Destinacions Turístiques 
Intel·ligent de la Comunitat Valenciana.

Per tant, senyoria. Reafirmar el compromís d’este govern, 
d’este Consell, de continuar treballant per l’accessibilitat 
de les nostres destinacions per a convertir-les per damunt 
de tot, per damunt de tot, en destinacions per a tots i per a 
totes, alhora que fer-les qualitativament més competitives. 
Perquè també no només és un dret, sinó també és un requi-
sit per a ampliar l’oferta qualitativa del nostre turisme.

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller.

Pregunta que formula la il·lustre diputada María Quiles al 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic.

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidente .

«Subnormales, monolingües mononeuronales, desgraciados, 
ñordos, castellanos desagradecidos, fascistas, colonialistas, 
burros, paletos, analfabetos, moniatos, bárbaros, fachas…» 
¿Sigo, señorías?

Hoy que estábamos hablando de insultos, son solo algunos, 
algunos, de los que a día de hoy siguen colgados en el perfil 
oficial de Facebook de la página de À Punt. Dedicados a las 
personas que, como yo misma, estuvimos el pasado 27 de 
marzo en una manifestación pacífica con el lema «Libertad 
de elección», y no el que se publicó en À Punt, de «Libertad 
de no estudiar valenciano». Manipulación como siempre.

Porque, señorías, esta diputada estuvo allí, con mis compa-
ñeros Carlos Gracia y mi compañera Rosa Menor, y creo 
recordar que solo dos diputados más del hemiciclo de la 
oposición, nadie más. Y, como estuve allí, les puedo decir 
que fue una manifestación pacífica, de esas en las que no 
se queman contenedores, no se rompen escaparates, no 
se queman sucursales bancarias, de esas en las que no sale 
nadie herido, ni siquiera ningún policía… Vamos, lo que viene 
siendo las manifestaciones que solemos hacer los ñordos de 
la Vega Baja, señorías. (Aplaudiments)

Y, fíjense, que estuve allí defendiendo lo mismo que 
defiendo aquí, la libertad, la posibilidad de que cada uno 
estudie en la lengua que le guste y que prefiera. Sin duda, no 
se puede ser más fascista, señorías. Miren que pedir que la 
gente en España pueda estudiar español… Porque estamos 
en España, ¿no? (Aplaudiments) La Comunidad Valenciana 
pertenece a España, a ver si yo no me he enterado.

Y les repito, señorías. Esos paletos sectarios, entre los que 
yo me encontraba, y se encontraban mis amigos, mis profe-
sores, mis vecinos, contestaron a esos ataques intolerables 
con frases como: «Yo apoyo la libertad la lingüística. Que 
cada familia elija si quiere estudiar en castellano o en valen-
ciano. Debería ser opcional». Pues tienen ustedes razón. 
Cuando los del sur nos ponemos a provocar, es que no hay 
quien nos pare, desde luego .

Porque, para gente educada, culta y digna de respeto en esta 
comunidad, ya tenemos la que han puesto esos comenta-
rios y que ustedes amparan. Porque, si no fuese así, habrían 
pedido que los borrasen o, como mínimo, habrían pedido 
que los condenasen, y aún estamos esperando, señorías. 
(Aplaudiments)

Porque, yo me pregunto, ¿habrían ustedes actuado igual si 
esos comentarios hubiesen sido dirigidos a ustedes? Es que 
ni me contesten. Pero sí les voy a preguntar que me contes-
ten cómo valora el Consell que, a día de hoy, esos comen-
tarios denigrantes sigan en esa página oficial de À Punt. Esa 
página oficial de esa página web que nos cuesta al año 56 
millones de euros que pagamos todos de À Punt, incluyendo 
los 350 .000 ñordos paletos de la Vega Baja, que pagan con 
sus impuestos esos insultos .

Pero, claro, señorías, qué puedo esperar, que lo quiten 
desde À Punt, y cómo puedo esperar respeto si, en febrero 
del año pasado, un diputado de estas Cortes, el señor Josep 


